
החיים היפים שמחכים לך

גיוס המונים: בונים בית המקדש

על כל דבר אפשר להתסכל בצורה חיובית או בצורה 
שלילית. רבי נחמן אומר שהעולם נעשה יפה יותר ויפה 
יותר ומלמד אותנו לראות את הצד החיובי שבמציאות. 
בדורות האחרונים אפשר לראות בחוש שהפריחה 
הכלכלית מביאה להגדלה עצומה בהיקף עולם התורה, 
החידושים הטכנולוגיים מביאים לרמות גבוהות של 

הידור בכשרות ובמצוות ועוד.

גם במצוות הצדקה התחדש חידוש נפלא בדמות 
"קמפיין גיוס ההמונים" שבאמצעותו ישיבות, קהילות, 
וארגוני חסד מצליחים לגייס תוך פרק זמן קצר מאוד 
סכומים אדירים. ביומיים מגייסים סכומים שמספיקים 
להרים מבנה מפואר, ועוד נשאר סכום יפה להחזקת 
וקיום המוסדות. ישנן חסידויות שהצליחו לגייס כמה 

עשרות מיליונים בארבעים ושמונה שעות.

אז תחשבו מה זה להרים קמפיין גיוס המונים עבור 
יירתם  בניין בית המקדש? אין יהודי בעולם שלא 
למשימה בכל כוחו, ותהיו בטוחים שתוך עשרים וארבע 
שעות יהיה מספיק כסף כדי לבנות את הבניין המפואר 

ביותר בתבל ולעטר אותו בזהב וביהלומים.

אלא שהכסף זה לא העניין. ממש לא. בית המקדש 
הוא הרבה יותר, ללא שיעור, מעצים ואבנים, זהב 
ויהלומים. בית המקדש זה: "ועשו לי מקדש ושכנתי 
בתוכם" – הקדוש ברוך הוא בעצמו שוכן בתוכנו! זו 
הרגשת מציאות ה', אלוקות, רצון לקרבת ה', הרגשת 
חרטה ותשובה ובושה מפני ה' ברמות הגבוהות ביותר. 

היינו יכולים "למשש" את נוכחות ה' ואלוקותו.

ובדיוק על זה האבל הגדול שלנו. זה החורבן האמתי 
והחיסרון האמתי שכל יהודי צריך להרגיש, ואם הוא 
לא מרגיש בעוונותינו, הוא חייב להתאמץ ולהשתדל 

להרגיש.

סתירה פנימית

וזה מתרץ שאלה שעלתה לי בלימוד בספר ליקוטי 
מוהר"ן של רבי נחמן מברסלב. על עניין האבלות על 

החורבן כותב רבינו כך:

"והנה מה שעבר אין, כי כבר נשרף בית מקדשנו. 
אך כעת, שהשם יתברך מצפה לשוב אלינו ולחזור 
ולבנות בית מקדשנו, ראוי לנו שלא לעכב, חס ושלום, 
בניין בית המקדש, רק להשתדל בבניינו. על כן מאוד 
צריך ליזהר לקום בחצות, להיות מתאבל על חורבן 

בית המקדש..."

ונראה שיש בדברים מעין סתירה פנימית. רבי נחמן 
אומר "מה שעבר אין", ומובן מדבריו שאין מה לבכות 
ולהצטער על העבר, ומה שהיה – היה; אלא צריכים 
להיות עם הפנים לעתיד ופשוט לבנות את מה שנהרס. 
אז מה מציע רבי נחמן לעשות למעשה? "על כן מאוד 
צריך ליזהר לקום בחצות, להיות מתאבל על חורבן בית 
המקדש"... וזה תמוה, שהרי בדיוק לפני רגע אמרת 
לכאורה שזה בזבוז זמן, כי מה שעבר – אין ועכשיו 

אתה אומר שהפתרון זה לבכות...

אבל לפי ההקדמה שלנו זה מובן. אנחנו לא בוכים 
בוכים על  מה שהיה פעם, אנחנו  ומתבאלים על 
המציאות שלנו עכשיו, על זה שבית המקדש עדיין 
בחורבנו, כי עד שלא נרגיש את החוסר העצום של 

בית המקדש בחיים שלנו  - הוא לא ייבנה.

וזה מה שאומר רבי נחמן בקטע הקצר הזה: "כעת, 
שהשם יתברך מצפה לשוב אלינו ולחזור ולבנות בית 
מקדשנו, ראוי לנו שלא לעכב, חס ושלום, בניין בית 
המקדש", מצד ה' הוא מוכן, הוא אפילו מצפה, זה 
הרצון העמוק שלו. וּלְמָה הוא מחכה? הוא מחכה שזה 

יהיה גם הרצון העמוק שלנו. כשאנחנו רק נרצה – זה 
מיד יקרה. והאבלות והבכייה על החורבן היא הביטוי 
לחיסרון העמוק, לרצון האמתי, ולגעגועים ולציפייה 

ל"שכנתי בתוכם".

איך זוכים להתאבל

אותו  וזרקו  ראויים  לא  בן מלך שעשה מעשים 
מהארמון, והוא מתגולל ברחובות כאחרון הקבצנים 
– הוא בוודאי מסכן גדול ומתגעגע, לא רק לאיכות 
החיים שהייתה לו בארמון, אלא מתגעגע ביותר לקשר 
עם הוריו ומשפחתו. אבל אם הוא כבר כל כך "התרגל" 
לחיי הרחוב, והוא כבר שכח את מנעמי הארמון ואת 
מציאות החיים המשפחתית התקינה, והוא אפילו לא 
מתגעגע – אז הוא בוודאי ראוי לרחמנות גדולה הרבה 

יותר, זה השפל של השפל.

לכן ראוי להתבונן מה זו המציאות של חיים עם בית 
מקדש, כדי שלא נתרגל ל"חיי הרחוב", ונבין קצת מה 
כל כך חסר לנו בחיים, וכדי לבנות רצון פנימי בתוך 
הלבבות שלנו לבניין בית המקדש. וזו שאלה שהרבה 
שואלים אותי: אני לא מצליח להרגיש שום קשר, שום 
געגוע. אני לא מרגיש חיבור לאבלות של ימי בין המצרים 
ותשעה באב, כאילו זה ממש לא נוגע אלי. מה עושים?

אז נסביר קצת וזה כמובן על הקצה של קצה המזלג. 
גינוני המלכות של היהודי הם האמונה החיה והמוחשית, 
יראת השמיים מפני הדר גאונו של ה', ורגש התשובה 
והחרטה. ואת כל זה איבדנו. מה שיש לנו היום אלה 
רגשות כהים ושחוקים, זיכרון דהוי לעולם פנימי מפואר 

ועשיר שאבד מאיתנו – ועל זה האבל הגדול.

חיים שלמים

כמה אנחנו מתאמצים היום כדי להחזיק בזיק קטן 
של אמונה ולא לאבד אותו בניסיונות היומיום; בבית 
המקדש היינו מטעינים מצברים של אמונה במתח 
גבוה. כל הטהרה העצומה סביב הקודש והמקדש היא 
רק על מנת שלא "נתחשמל" מעוצמת האמונה. יהודי 
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דינים הנוהגים מראש חדש עד תשעה באב
מיעוט במשא ומתן

מר”ח עד התענית ממעטים במשא ובמתן. ]שו”ע א. 
)סי’ תקנא סע’ ב(. ואף אם מזמין היום ויקבל מה שקנה 

רק לאחר תשעה באב ראוי להימנע. אור לציון חלק 
ג’ )פרק כ”ו אות א(. ובמקום הצורך יש להתיר. )הליכות 

שלמה פי”ד אות כב(.

מר”ח אב אסור לקנות בגדים חדשים ומנעלים ב. 
חדשים אפילו דעתו שלא ללובשן עד אחר תשעה באב. 

רמ”א )סי’ תקנא סע’ ז( ומשנ”ב )ס”ק מט([. אבל למוכר 

מותר למכור כי לצורך פרנסתו רשאי למכור.
לצורך מצוה הכל מותר. רמ”א )סע’ ב(. ג. 

ועל כן כשנזדמן לו לקנות תפילין חדשים 
ודאי מותר כיון שהוא רק למצוה. אגרות משה 

)ח”ג סי’ פ(. וכמו כן מותר לקנות ספרים לצורך 

לימוד תורה שנחשב צורך מצוה. חזון עובדיה )עמ’ קסח(. 
מותר להיכנס לדירה חדשה בימים אלו, לצורך ד. 

מגורים הכרחיים, אבל אם כוונתו לצורך נוי והרווחה, 
אסור. לבושי מרדכי )ח"א סי' קא( חזון עובדיה )עמ’ קסח(. 
ויש מחמירים בזה שלא לעבור דירה בימים אלו. הגאון 
הרב ניסים קרליץ )קרא עלי מועד פ"ג אות ג(. ובאופן שיש 

הפסד ממון )כגון שצריך לשלם דמי שכירות( מותר 
בכל אופן. הליכות שלמה )פרק י"ד הגה לא(.

בנין לצורך מצוה דרבים כגון בית הכנסת מותר. ה. 
משנה ברורה )תקנ"א סעיף קטן יב(. וכן הדין בציור וכיור 

לצורך רבים מותר. בן איש חי )פ' דברים אות ג(.
מותר לבנות מעקה בימים אלו ואף בתשעה באב ו. 

מותר. רוח חיים )סי' תקנא סעיף קטן ב(, מועד לכל חי )סי' י 
אות ח ואות עב( ובן איש חי )פ' דברים אות ג(.

מותר לחפש דירה לקניה בימים אלו. אולם אין ז. 
ראוי לחתום על חוזה מכירה, אלא אם כן חושש שמא 

יקדמנו אחר. )הליכות שלמה פרק י"ד הגה 71(.

 איסור אכילת בשר בתשעת 
הימים
א להחמירא	. נוהגיםא שישא 	ע”פא

עלאעצמם שלא לאכול בשר ושלא 
לשתות יין החל מי”ז בתמוז עד אחר 
תשעה באב, מ”מ המנהג הפשוט 
בירושלים ובארץ ישראל, שלא להימנע 
מאכילת בשר אלא מיום שאחר ראש חודש 
אב. )חזון עובדיה עמ’ קסט( ובני אשכנז נהגו להחמיר גם 

ביום ראש חודש עצמו שלא לאכול בשר.
האיסור לאכול בשר הוא אף בבשר עוף, ונוהגים ב. 

להחמיר אף בתבשיל של בשר, אבל מותר לבשל בסיר 
בשרי נקי לכתחילה אפי’ אם הוא בן יומו. )שם עמ’ קעב(

אבקה שנעשית ממרק עוף בשרי, ושופכיםאעליהאג. 
מיםאחמים,אונעשיתאלמרק,אישאלהקלאבהאבימיםא	לו.א)חזון 

עובדיה עמ’ קעד(.

א מיאשבירךאעלאחתיכתאבשר,אושובאנזכראשבימיםא	לוא	.
	יןאל	כולאבשר,איטעםאמעטאמןאהבשר,אכ	יאשל	אתהיהא
ברכתואלבטלה,אש	יןאבטעימהאכז	תאל	אמשוםאשמחהא

ול	אמשוםאביטולאהמנהג.א)שם עמ’ קפח(.
א מותראלתתאבשראלקטניםאגםא	חראחו	שא	ב,אבזמןאה.

הזהאשיר	האחולשהאלעולם,או	פי’אהגיעואלחינוך,אובפרטא
	םאהו	אקטןאש	ינואברי	אכלאכך,אוישאלהחמיראמגילא12 
של	אי	כלאמ	כליאבשראבימיםא	להאע	א	חראיוםאט’אב	ב.א

)שם עמ’ קצ(.

יולדת בתוך ל’ יום אחר לידתה מותרת באכילת ו. 
בשר בימים אלו, וכן יש להתיר לכל חולה שאין בו סכנה. 

בסעודת מצוה שאחר ראש חודש אב, כגון ז. 
בסעודת ברית מילה, מותר לאכול בשר, וכל הקרובים 
של בעל הברית ריעיו ואוהביו הקרואים לסעודה, רשאים 
לאכול שם בשר. אבל סתם בני אדם שהולכים שם 
אך ורק למטרה זו של אכילת בשר למלאת תאותם, 

הרי הם עושים מצוה באה בעבירה. 
בסעודת סיום מסכת שנזדמנה בימים אלו, ח. 

רשאים כל הקרואים לסעודה משום קירבה או רעות 
לאכול בה בשר, מפני שהיא סעודת מצוה, ואפי’ מי שלא 
למד עמהם יכול להשתתף עם המסיימים, ומכל שכן 
המחזיקים בידי הלומדים בממונם ובהוצאות הסעודה, 
והוא הדין בסעודת בר מצוה בזמנה, ויש נוהגים שלא 
לאכול בשר בסעודת מצוה אלא דגים וכיוצא בזה, 

ובמקום שאין מנהג ידוע יש להקל.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

אמונה, דעת, גאולה. 
רבינו הקדוש כותב )ליקו"מ ז'( "דַּע, כִּי עִקַּר הַגָּלוּת 
אֵינוֹ אֶלָּא בִּשְׁבִיל חֶסְרוֹן אֱמוּנָה", פירוש שכאשר חסרה 
לאדם את האמונה בה' אזי הוא נמצא בגלות, מדברי 
רבינו אתה למד שמי שחי באמונה בה' אזי הוא כבר 
יצא מהגלות, כי כל הגלות שישנה לאדם היא העדר 
הידיעה שהכול זה מה', כמו שכתוב "גלה עמי מבלי 
דעת", בבחינת מה שאמרו רבותינו "כל מי שיש בו 
דעה כאילו נבנה בית המקדש בימיו", ודעת הכוונה 
לדעת של האמונה כמו שכתוב "וידעת היום והשבות 
אל לבבך". ומעתה צא ולמד שכל מה שחז"ל למדו 
על עניין מה שגרם לחורבן בית המקדש שורש אחד 
לכולם והיא בסיבת העוון של הִתְרַבּוּת הדעת של כוחי 
ועוצם ידי וסילוק ומיעוט דעת ה', נמצא שהגאולה היא 
הדעת שהכל זה רק אמונה, ומעתה נבוא לבאר את 
דברי הגמרא )ב"מ פה.( "אמר רב יהודה אמר רב מאי 
דכתיב מי האיש החכם ויבן את זאת ואשר דבר פי 
ה' אליו ויגידה על מה אבדה הארץ? ודבר זה נשאל 
לחכמים ולא פירשוהו ונשאל לנביאים ולא פירשוהו 
עד שפירשו הקדוש ברוך הוא בעצמו שנאמר ויאמר 
ה' על עזבם את תורתי אשר נתתי לפניהם אמר רב 

יהודה אמר רב שלא ברכו בתורה תחילה".

ולכאורה דברי רבינו שעיקר הגלות היא בשביל חסרון 
אמונה צריכים ביאור והבנה נוספת לאור דברי הגמרא 
הנ"ל, כי בגמ' כתוב שסיבת עזיבת התורה היא סיבת 

הגלות ולא חסרון אמונה?

ועוד צריך להבין מדוע החכמים והנביאים לא ידעו 
לפרשו? ועוד מנין הבין רב שכוונת ה' יתברך היא 

שלא ברכו בתורה תחילה? 

ויראה בס"ד לבאר יסוד עצום וחשוב בהבנת ענין 
זה, ודע כי בזמן שני בתי המקדש הן בית ראשון והן 
בית שני היה הרבה לימוד תורה וגם  הרבה מצוות 
ולכן לא היה ברור לחכמים מדוע ה' החריב את בית 
המקדש שהרי המאור שבתורה יחזירם למוטב ושמא 
אם היו ממתינים להם לישראל הם היו שבים בתשובה, 
עד שפירשה הקב"ה וביאר לחכמים ולנביאים שאמת 

ונכון הוא טענתם שהיה תורה אבל הקב"ה אומר על 
עזבם את תורתי אשר נתתי לפניהם פירוש לימוד התורה 
שמאיר באדם להחזירו למוטב זה רק בתנאי שהאדם 
לומד עם הכנעה ויודע שהתורה היא של ה' יתברך 
בבחינת נעשה ונשמע, ומכיוון שזה לא היה שהרי הם 
למדו תורה אבל הבינו מה שהם רצו להבין, זה נקרא 
לימוד בלי דעת לימוד בלי אמונה, ולכן תורתם לא הגינה 
עליהם, ומכך הסיק רב שכוונת ה' יתברך היא שלא 
בירכו בתורה תחילה, פירוש שלא רצו להתבטל לתורה 
תחילה, ואחר כך להבין אותה, בבחינת מה שאמרנו 
קודם 'נעשה' אלא הם רצו קודם 'להבין' ואם זה יעלה 

יפה על ליבם הם יקיימו את התורה ואם לאו לאו.

כי זה העניין של דעת ואמונה היינו לדעת שכל 
הבריאה היא לכבודו יתברך, והתיקון לכל זאת היא 

לחזק ולהשריש מחדש את אור האמונה בה' ולהתחזק 
בעניין זה ביתר שאת, כי זאת אנו רואים בחוש שמי שיש 
לו את הדעת של האמונה אזי הוא זוכה לצאת מהגלות 
של השקר של כוחי ועוצם ידי, וזה חסר מאד בדורנו כי 
גם היום יש תורה ויש מצוות, וא"כ אותה שאלה עדיין 
נשאלת: על מה הארץ עדיין אבודה? התשובה היא 
חסר ביטול לרצונו של מלך מלכי המלכים הקדוש ברוך 
הוא, וזה מה שאמרו בגמ' )מכות כד.( שבא חבקוק 
והעמידן על אחת שנאמר וצדיק באמונתו יחיה, פירוש 
שרק על ידי האמונה הכול נקרא בבחינת עומד, כי 
לולא האמונה אין לאותו עניין שהאדם עושה תקומה 
ועמידה, ובודאי שלא להקים נפילות קודמות, כי זה 
הכלל שאת סוכת דוד הנופלת ובנין בית המקדש ניתן 
להקים רק בכוח מה שה' ענה לחכמים "תורתי" היינו 

הביטול לה' יתברך בשלימות אכי"ר.

פנינים חסידות ברסלב

שָׁבַת פַּעַם מוֹהַרְנַ"תְּ בְּעִיר טְשֶׁערִין וְדִבֵּר מִגְדֻלַּת 
רַבֵּנוּ הַרְבֵּה כָּל כָּךְ עַד שֶׁנַּעֲנָה לוֹ אֶחָד מֵחֲשׁוּבֵי 
וּגְדוֹלֵי אַנַ"שׁ: ר' נָתָן מֵאַיִן לוֹקְחִים אַתֶּם זאֹת לְדַבֵּר 
כָּל כָּךְ מִגְדֻלָּתוֹ? וְלֹא עָנָה לוֹ מוֹהַרְנַ"תְּ כְּלוּם. וְהִנֵּה 
בְּמוֹצָאֵי שַׁבָּת חַל אָז יוֹם תִּשְׁעָה בְּאָב, וְנִסְגַּר מוֹהַרְנַ"תְּ 
כְּדַרְכּוֹ בְּכָל שָׁנָה לְמֶשֶׁךְ כָּל הַלַּיְלָה וְהִרְבָּה בִּזְעָקוֹת 
בַּקִּינוֹת שֶׁעַל הַחֻרְבָּן, לְמָחֳרָת בַּבּקֶֹר כְּשֶׁעָבַר הַנַּ"ל 
לְיַד חַדְרוֹ וְשָׁמַע עֲדַיִן זַעֲקוֹתָיו, נַעֲנָה וְאָמַר: אָכֵן 
הוּא יָכוֹל לְדַבֵּר בִּגְדֻלָּתוֹ שֶׁל רַבֵּנוּ.  )שם - ג קמא ( 
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מראות קודש 

יש מנהג בעירנו שקודם שיעלה השחר אני עובר על דלתות בתיהם של 
היהודים ונוקש עליהם לעוררם ליום החדש לעבודת הבורא בשמחה. גם 
לביתו של הרב אני ניגש ותמיד אני רואה אותו שהוא יושב ולומד ואיתו 

לומד עוד משהו שאיני מכיר."

בונים  רבי  של  התקהלויות  אחת  בעת  זה  היה 
מפשיסחה  מול החסידים לשיחות חיזוק, סיפר להם 

מעשיה זאת:

***

בעיר ניקלשבורג שהייתה 
עיר של אנשים יראים ושלמים 
בדרך  הולכים  אינם  אך 

החסידות

בעיר זו רב העיר היה הרב 
רבי שמלקה מניקלשבורג.

הרבה קדוש רבי שמלקה 
מניקלשבורג זצ"ל היה נוהג 
כמנהג כחסידים בדרך עבודת 

ה' שלו.

אנשי העיר ראו את מעשיו 
ועשו  ומשונים  כמוזרים 

הקהל  ראש  אצל  אסיפה 
והחליטו להוריד אותו מרבנות העיר.

ביקשו מהשמש לגשת להודיע לו את העניין.

השמש היה ידוע כאיש תם ופשוט, שאל את אנשי 
הרבה  את  להוריד  רוצים  אתם  מה  "מפני  העיר: 
מהרבנות?" גערו בו האנשים ואמרו : "זה לא נוגע 
לך. עשה כאשר צוות." אבל השמש המשיך להפציר 
בהם עד שאמרו לו כי הרב אינו מתאים להנהיג את 
בני עירם מאחר והנהגותיו ומעשיו משונים ולכן לא 

יוכל להיות כאן רב.

ענה להם השמש שידוע לו וברור ממש שהרב שמלקה 
הוא צדיק וקדוש.

שאלו אותו האנשים: "ואיך אתה יודע זאת".

סיפר להם השמש: "יש מנהג בעירנו שקודם שיעלה 
השחר אני עובר על דלתות בתיהם של היהודים ונוקש 
עליהם לעוררם ליום החדש לעבודת הבורא בשמחה. 
גם לביתו של הרב אני ניגש ותמיד אני רואה אותו 
שהוא יושב ולומד ואיתו לומד עוד משהו שאיני מכיר."

פעם שאלתי את הרב מי זה שלומד איתו כל יום? 
ענה לי שזה לא אחר מאשר אליהו הנביא!

באחת הפעמים שהגעתי אל הרב איחרתי מעט 

מאיזה שהיא סיבה, הגעתי לביתו וראיתי שהוא מהלך 
עם שתי נרות בידו ויש עימו הפעם שני אנשים, אחד 
היה האיש שהכרתי כבר שהוא אליהו 
הנביא והאיש השני לא הכרתי אותו  
אך ראיתי שיש על ראשו כתר מזהב.

אחרי שאנשים אלו יצאו, אזרתי עוז 
ואומץ, ניגשתי אל הרב ושאלתיו: "מי 
הוא זה שיש על ראשו כתר זהב?" 
ענה הרב שמלקה ואמר: "זהו מנשה 
בן חזקיה." ומדוע הוא בא אל הרב 
? סיפר הרב למשמש, כי הגיע אליו 
שאלה מעיר אחת שבה חסיד אחד 
שבר את כל הצלמים שהיו שם, לקחו 
את החסיד בפני שופטים והם כמובן 
גזרו עליו מוות מאחר והוא שבר את 

כל הצלמים שלהם."

צדקה  קופה  יש  הזאת  בעיר 
שעוזרת לכל האלמנות אשר הבעלים 
לא השאירו להם כספים וקופה זאת נותנת 
להם את דמי הכתובה. ניגשה אלמנת אותו חסיד 
לקופה כדי לקבל את דמי כתובתו אך הם דחו אותה 
על הסף מאחר ובעלה לא מת בדרך הטבע אלה כמו 

שהתאבד לדעת ח"ו.

הלכה אותה אלמנה מסכנה לבית הדין ותבעה אותם 
והם שלחו את השאלה לרב שמלקה מניקלשבורג.

התלבט הרב מה לפסוק, ולכן הגיע אליו מנשה המלך 
ואמר לו שהוא היה גלגול נשמה בתוך אותו חסיד לתקן 
את עוונו ששם פסל בהיכל ולכן ביקש שידאגו לאותה 

אלמנה ויביאו לה את כתובתה.

כמובן שאנשי העיר כששמעו את גודל קדושתו של 
הצדיק לא הורידו אותו מכס הרבנות, אלה החלו לכבדו 

ולהוקירו עד מאוד.

***

אך הרבי משפסיחה סיים את דבריו ואמר: גדולת 
הרבי אכן עצומה ומיוחדת. אך מה גדולה מאוד ענוותנו 
של אותו שמש, שלא אמר ולא גילה עד כה לאנשי 
העיר שהוא זוכה לראות בכל לילה את אליהו הנביא 
ולא הרגיש בכלל את גודל מעמדו ותפארתו שהוא 

זוכה לראות  מה שגדולים וצדיקים לא זוכים.

שרק נכנס לבית המקדש מיד ראה ושמע והרגיש 
את ה' בכל החושים ובפנימיות לבבו.

כמה קשה להחזיק ביראת שמיים פשוטה נוכח 
כל פיתויי הדור וכהות הרגש. אבל יהודי ששוהה 
בירושלים מספר ימים ברגלים, מספיק שהוא אוכל 
מאכלים קדושים ושמח עם משפחתו – והוא כבר 
לומד ליראה את ה' כמו שאומרת התורה ומקבל 

בעצם חיסון אדיר לכל היהדות שלו.

ומה נאמר על עבודת הקרבנות. אחד הדברים 
החשובים ביותר הם החוויה הרוחנית. מצוות רבות 
הן לא רק מעשה טכני – אלא טקס שלם של חוויה 
רוחנית, התפילה, ליל הסדר, הכנסת הילד ללימוד 
התורה. חוויה רוחנית נותנת עוצמה ומאפשרת 
קשר פנימי ליהדות. ועבודת הקרבנות הייתה השיא 

של החוויה.

כל יהודי שהקריב קרבן כשברקע ריח הקטורת 
ושירת הלוויים וכהנים לבושי לבן אצים רצים בדבקות 
– היה מתמלא בהרגשה עליונה של קרבת ה', וטועם 
באמת את טעם הקדושה, טעם של דבקות אמתית, 
טעם של שמחה אמתית, טעם של תכלית העולם 
ותכלית החיים, הוא היה חוזר ומתמקד בתכלית 
האמתית ובמשמעות האמתית של החיים שלו, 
וכל הגשמיות הייתה מאבדת את כל הכוח שלה 

לבלבל אותו.

ניקיון עמוק

והדבר הגדול ביותר אולי היה התשובה. מי שזוכה 
להתבודד ולעשות תשובה בכל יום, ויש לו חשבון 
נפש והוא רואה כמה עבירות ופגמים יש לו – הוא 
יודע שזה ממש לא קל להגיע לחרטה אמיתית. 
אתה יודע שאתה לא בסדר אבל אתה רחוק רקוח 
מלהרגיש בושה. וכשאין בושה, ואין חרטה עמוקה 
– גם הרצון לתקן הוא קשה מאוד, עזיבת החטא 
והקבלה לעתיד הן חלשות ורפות. כמה היינו נותנים 
בשביל לב אמתי, לב חם ובוער כזה שלא מוכן 

להשלים עם ריח קל של ריחוק מרצון ה'.

בבית המקדש זה היה ובגדול. יהודי מביא קרבן 
על חטאיו, ומיד היה נבלע בתוך ים של חרטה, 
כל כולו היה מתאדם מבושה מפני ה', והיה בוכה 
בלי הפסקה, רועד מבכי כמה זמן שהיה דרוש עד 
שהיה מתנקה מבפנים. מתוך הבכי הוא היה מתוודה 
ומתחרט ומקבל על עצמו שלא לשוב על חטאיו – 
והיה באמת נהפך לאדם אחר, כמו שמגדיר הרמב"ם 

את מצוות התשובה.

אשרי עין ראתה כל אלה, הלוא למשמע אוזן 
דאבה נפשנו. מי ייתן ונזכה לחזור ולהתגעגע לאותה 
מציאות עליונה, ועל ידי זה ה' בוודאי לא יאחר את 

גאולנו ובניין בית מקדשנו וישוב לשכון בתוכנו.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק רבי שמשון 
מאוסטרופולי זצוק"ל 
ג' אב

 הרה"ק רבי שמשון מאוסטרופולי נולד בערך שנת 
ש"ס לאביו הגאון רבי פסח זצ"ל, זקנו הג"ר שמשון 
היה אב"ד קרעמיניץ שנמנה על גדולי דורו. רבי שמשון 

למד תורה מפי אביו, ומפי הגאון רבי נתן 
נטע אב"ד אוסטרהא, וכן זכה שהיה לו 

מגיד משמים שלימדו תורת הנסתר.

לחכמת  נכנס  צעיר  בגיל 
הפרד"ס ועמק סתרי התורה. עוד 
בחייו נודע לרבים שהוא נשמת 
משיח בן יוסף, וכן העיד לימים 

ה'חוזה' הק' מלובלין זי"ע.

העם  את  לעורר  היה  דרכו 
לאביהם שבשמים, ר' שמשון יושב 

בסתר היה ונחבא אל הכלים ולא 
פרסם את כתביו בימי חייו. כך 
נשתמרו רבים מכתביו בקרב 
בני משפחתו, ורובם היו בידי מי 
שהוציאם לאור, בן אחותו. ומה 
שלא היה בידו ביקש ר' פסח 
וקיבל מבני משפחתו האחרים, 

כגון מבן דודו, הנקרא גם הוא בשם 
ר' פסח, ומשאר בשרו, ר' יהושע העשל בן ר' יוסף 

מקראקא )בעל 'מגיני שלמה'(.

גזרות ת"ח ות"ת הרמח"ל בספר דרך עץ חיים מספר 
על ר' שמשון מאוסטרופולי שהשביע את הסטרא 
אחרא לבטל את הגזירות בשנות הזעם ת"ח ות"ט, 

ונענה שאם יבטלו שבת מילה ותורה יבוטלו הגזירות, 
וענה ר' שמשון שאות אחת מהתורה לא תבוטל. וכך 
כתב עליו תלמידו, רבי נתן הנובר:  "והיה בתוכם )= 
בקרב קהילת פולנאה( איש אחד חכם ונבון ומקובל 
האלקי ושמו מוהר"ר שמשון מק"ק אוסטרופולי. 
ובא מלאך המגיד אליו בכל יום ולמד עמו 
סתרי תורה. ועשה המקובל הנ"ל פירוש על 
הזוהר על פי קבלה מהאר"י ז"ל ולא זכינו 
שיבא להדפוס. ואמר לו המגיד לפני הגזירה 
שיעשו תשובה גדולה שלא יבא כך הגזירה 
רעה. ודרש כמה פעמים בבית הכנסת 
והזהיר לעם שיעשו תשובה על הצרה 
שלא תבא, וכן עשו תשובה גדולה 
בכל הקהילות ולא הועילה כי כבר 

נחתם הגזירה רעה.

אולם גם בעצם הפורענות, כשכבר 
ניגר דמם של אלפים ורבבות, לא פסו 
אמונים, שאכן אלה ימי חבלי המשיח, 
והרה"ק ר' שמשון מאוסטרופולי הי"ד, 
הדגיש את הרמז בשמו של הצורר חמי"ל 
)ככינויו בפי היהודים(: "ח'בלי מ'שיח י'בואו 
כימי  אלה  קודרים  ימים  היו  אכן,  ל'עולם"... 
חבלי משיח! לא הייתה עוד פורענות נוראה ואכזרית 
בתולדות העם היהודי כמוראות השנים ת"ח-ת"ט, 
כשעלה הכורת על רוב בנינה ומנינה של יהדות פולין 
המשגשגת והתוססת, ואולי רק בימי השואה הנאצית 
אפשר למצוא דמיון להשמדה רבתי של מאות אלפי 

יהודים ולעקירת המרכז הגדול לתורה ודעת 
שהוקם בפולניה, שאמרו עליה: "פה-לן-יה".

בחודש אב ה'ת"ח, בהתקרב הפורעים, 
אסף רבי שמשון את בני עירו לבית 
הכנסת ועסק עמם בתורה ותפילה, 
ובתפילין,  בטלית  מעוטר  בעומדו 
לקחו הרשעים ענף אילן שראשו חד 
כמחט ודקרוהו מאחורי גופו ממטה 
למעלה, והוא בגודל דביקותו בייחודיו 

לא הרגיש מאומה, עד שהענף בקע 
את מוחו הק' ואז כרע ונפל בבית 

ה' וייאסף אל עמיו ביום ג' 
באב ת"ח השם ינקום דמו 
במהרה, וזכותו הקדושה תגן 

עלינו אכי"ר. 

סגולה לשלום ביתתוספת שבת-סגולה לכל ישועה.

יום  חצות  עד  כי  היא  גדולה  סגולה 
לקבלת  ומוכן  ערוך  יהיה  הבית  השישי, 
שבת קודש. בזוהר הקדוש נכתב כי שבת 
נקראת "שלום", ובשבת משפיע הקדוש 
ושולח  ישראל  לעם  שלום  הוא  ברוך 
ישראל,  בתי  לכל  השלום  מלאכי  את 
והמקדים לקבל  לברכם בשלום בביתם. 
את השבת, מקדים את קבלת ה"שלום" 

בביתו.

לדבר  להקפיד  יש  כי  לומר  נהגו  חז"ל 
בני  כל  עם  בשבת  רכה  ובלשון  בנחת 
על  ועידוד  שבח  בדברי  ולהרבות  הבית, 
ההכנות השבת. ויש המוסיפים ואומרים 
שהשלום  מלך  השלום  "אדון  תפילה: 
ואת  אותי  ותפקוד  בשלום  ברכני  שלו 
כל בני ביתי וכל עמך בית ישראל לחיים 

טובים ולשלום".

שתפו אותנו לטובת הכלל
טיפים לקבלת שבת מוקדם ורגוע

al5308000@gmail.com :ניתן לשלוח למייל
 או לפקס: 02-5812252

מתנה לשולחים חומר עשיר ללא הגרלה
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פניני הזהר – מקדש מעט
הנביא יחזקאל זכה לראות מראות עליונים במרכבה. והזוהר הקדוש מגלה לנו 
שכל אותם מראות ועולמות נאצלים שאין לנו בהם שום השגה, מתגלים דרך 
מעשינו כאן בעולם הזה. ואומר הזוהר הקדוש שהמראה השלישי, שהוא מראה 
החשמל, מרמז להיכל קיבול השכר של כל אלה ששומרים את פיהם בזמן התפילה, 

קריאת התורה ולימוד התורה:
תִּקּוּנָא תְּלִיתָאָה סֵדֶר דִּבּוּרָא דִּצְלוֹתָא ]הַתִּקּוּן הַשְּׁלִישִׁי סֵדֶר הַדִּבּוּר שֶׁל הַתְּפִלָּה, 
כלומר שהוא חדר והיכל שבו נותנים שכר למתפללים כראוי[, דְּבֵהּ חֵיוָן אֶשָּׁא מְמַלְּלָן 
]שֶׁבּוֹ חַיּוֹת אֵשׁ מְמַלְּלוֹת[. וְהַאי הִיא ]וזה מה שנאמר בנבואת יחזקאל[: "וָאֵרֶא כְּעֵין 

חַשְׁמַל כְּמַרְאֵה אֵשׁ בֵּית לָהּ סָבִיב".
הַאי אִיהוּ רָזָא דְּחַשְׁמַל ]זֶהוּ סוֹד הַחַשְׁמַל[, דְּאִנּוּן חֵיוָן אֶשָּׁא, עִתִּים חָשׁוֹת עִתִּים 
מְמַלְּלוֹת ]שֶׁהֵן חַיּוֹת אֵשׁ שלפעמים שׁוֹתְקוֹת ולפעמים מְדַבְּרוֹת[. וְאִנּוּן דְּחָשׁוֹת לְסֵפֶר 
תּוֹרָה בְּזִמְנָא דְּדִבּוּר נָפִיק מִפִּי הַקּוֹרֵא ]וְאלה ששׁוֹתְקוֹת לַסֵּפֶר תּוֹרָה בִּזְמַן שֶׁדִּבּוּר 
יוֹצֵא מִפִּי הַקּוֹרֵא[, אִיהוּ חָשִׁיב לְגַבַּיְהוּ כְּאִלּוּ מְקַבְּלִים אוֹרַיְתָא בְּטוּרָא דְּסִינַי ]הוּא 
נֶחְשָׁב לָהֶן כְּאִלּוּ מְקַבְּלִים הַתּוֹרָה בְּהַר סִינַי[. וּבְזִמְנָא דְּאָמַר אִיהוּ "אָנכִֹי", לָא אִשְׁתְּמַע 
קָלָא, וְלָא דִּבּוּרָא אַחֲרָא דְּחֵיוָן, אֶלָּא דִּילֵהּ ]שבִזְמַן שֶׁאָמַר הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא 'אָנכִֹי' 

בהר סיני לֹא נִשְׁמַע קוֹל וְדִבּוּר אַחֵר בעולם אפילו שֶׁל הַחַיּוֹת, אֶלָּא קולו של ה'[.
כְּגַוְונָא דָּא ]כְּגוֹן זֶה[, כַּד דִּבּוּרָא דָּא נָפִיק מִפּוּמֵהּ דְקֻדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא, חַיוֹת אֵשׁ 
חָשׁוֹת ]כַּאֲשֶׁר דִּבּוּר זֶה יוֹצֵא מִפִּיו שֶׁל הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא, אותן חַיּוֹת אֵשׁ שׁוֹתְקוֹת[. 
וּבְזִמְנָא דְּשָׁתִיק, חַיוֹת אֵשׁ מְמַלְּלוֹת ]וּכשהקב"ה שׁוֹתֵק – אז חַיּוֹת האֵשׁ מְדַבְּרוֹת[. 
הֲדָא הוּא דִּכְתִּיב ]זֶהוּ שֶׁכָּתוּב[: "וְכָל הָעָם רוֹאִים  אֶת הַקּוֹלוֹת", קָלִין דְּחֵיוָן דַּהֲווֹ 
שָׁאֲגִין ]קוֹלוֹת הַחַיּוֹת שֶׁהָיוּ שׁוֹאֲגוֹת[; "וְאֶת 
הַלַּפִּידִים", דַּהֲווֹ נָפְקִין בְּדִבּוּר דְּחֵיוָן בְּכַמָּה 
מִינֵי נִגּוּן קֳדָם מַלְכָּא ]שֶׁהָיוּ יוֹצְאִים בַּדִּבּוּר שֶׁל 
הַחַיּוֹת בְּכַמָּה מִינֵי נִגּוּנִים לִפְנֵי הַמֶּלֶךְ[. וְאִלֵּין 
דְּאִנּוּן דְּחָשׁוֹת לְסֵפֶר תּוֹרָה, אִנּוּן בְּדִּיוּקְנַיְהוּ 
דְּחֵיוָן ]וְאֵלּוּ השׁוֹתְקים בזמן קרה"ת, הֵם 
בַּצּוּרָה שֶׁל הַחַיּוֹת[. וּמָנֵי לוֹן קֻדְשָׁא בְּרִיךְ 
הוּא, לְאַעֲלָא לוֹן, בְּחֵדֶר דְּ]וּמְמַנֶּה לָהֶן הַקָּב"ה 
לְהַעֲלוֹתן בְּחֶדֶר שנאמר עליו:[ "מַרְאֶה אֵשׁ 

בֵּית לָהּ".
וְעוֹד, אִנּוּן דְּחָשׁוֹת בִּצְּלוֹתָא בח''י בִּרְכָאן, 
יִיעֲלוּן בְּחֵדֶר דְּמַרְאֶה דָּא ]וגם אלה השׁוֹתְקים 
בַּתְּפִלּת שמונה עשרה, יִכָּנְסוּ בְּאותו חֶדֶר[. 
אֵלּה  ]וגם  לַהֲלָכָה  דְּחָשׁוֹת  אִנּוּן  וְעוֹד, 
השׁוֹתְקִים לַהֲלָכָה, כלומר, שיושבים בשיעור 
תורה ורוצים להבין את דברי הרב, ואינם מדברים ובוודאי אינם מפרעים[ דְּאִתְּמַר 
בָּהּ: "אַגְרָא דִּשְׁמַעְתְּתָא סְבָרָא" ]שֶׁעל לימוד ההלכה נֶּאֱמַר "שְׂכַר הַשְּׁמוּעָה הֲבָנָה"[, 
יֵיעֲלוּן בְּחֵדֶר דְּאִיהוּ הֵיכָל דְּמַרְאֶה דָּא ]גם הם זוכים להיכנס לאותו היכל[, דְּאוֹרַיְתָא, 
עָלָהּ אִתְּמַר ]שעל התורה נאמר[: "הֲלֹא כהֹ דְּבָרִי כָּאֵשׁ נְאֻם יְיָ וּכְפַטִישׁ יְפוֹצֵּץ סָלַע".
וְדָא סֶלַע דְּאִתְּמַר בֵּהּ ]וְזֶה הַסֶּלַע שֶׁנֶּאֱמַר בּוֹ[: "וְדִבַּרְתֶּם אֶל הַסֶּלַע לְעֵינֵיהֶם 
וְנָתַן מֵימָיו". אִלֵּין דְּמִשְׁתַּדְּלִין בָּהּ לִשְׁמָהּ, נָפִיק לוֹן מַיָּא דְּאוֹרַיְתָא מְתִיקָן, וְאִתְּמַר 
בְּהוֹן ]אֵלּוּ שֶׁמִּשְׁתַּדְּלִים בָּהּ לִשְׁמָהּ, שעוסקים בתורה לשם ייחוד קב"ה ושכינתיה 
יוֹצֵאים לָהֶם המַיִם המְתוּקִים שֶׁל הַתּוֹרָה וְנֶאֱמַר בָּהֶם[: "וַתֵּשְׁתְּ הָעֵדָה וּבְעִירָם". 
וְאִלֵּין דְּלָא מִשְׁתַּדְּלִין בָּהּ לִשְׁמָהּ, נָפִיק לוֹן מַיִם מְרִירִין, דְּאִתְּמַר בְּהוֹן ]וְאֵלּוּ שֶׁלֹּא 
מִשְׁתַּדְּלִים בָּהּ לִשְׁמָהּ, יוֹצֵאים לָהֶם מַיִם מָרִים, שֶׁנֶּאֱמַר בָּהֶם[: "וַיְמָרַרוּ אֶת חַיֵּיהֶם 
בַּעֲבוֹדָה קָשָׁה" – דָּא קוּשְׁיָא ]זֶה קֻשְׁיָה[; "בְּחוֹמֶר": דָּא קַל וָחוֹמֶר ]זֶה קַל וָחמֶֹר[; 

"וּבִלְבֵנִים" – בְּלִבּוּן הֲלָכָה ]בְּלִבּוּן הֲלָכָה[. 
צאו וראו איזה היכל נפלא ברא ה' יתברך במיוחד עבור אלה שלא מדברים בתפילה 
ובלימוד. וזו גם העת להזכיר את דברי הזוהר המפורסמים על מי שמדבר בבית 
הכנסת, דברים איומים ביותר, ובואו נתחזק ונהיה מרוכזים בתפילה ובשמיעת בעל 
הקורא ושיעורי התורה. ובזכות קדושת בית מקדש מעט נזכה לבניין בית מקדשנו.

מי שיש לו מטרה ושאיפה להתקדם בחיים – ההתחלה של הכול 
זה לקבל ביקורת, או כמו שאומרים לנו חז"ל שאחד מקייני התורה 
הוא "אוהב את התוכחות". מי שמטה אוזן ומקבל דברי תוכחה, 

בוודאי יזכה להשתפר להתקדם ולהתעלות.

משה רבינו הוא מנהיג אוהב ואחראי, כשהוא נפרד מהעם, חשוב 
לו להוכיחם כדי לתת להם את הכלים לתקן את הטעויות ולהיכנס 
לארץ מתוך תיקון ותשובה. ספר דברים כולו הוא נאום הפרידה של 

משה מעם ישראל, וכמה מוסר מתוק יש בו!

בדברי משה יש חיזוק גדול לאמונה ישרה. משה אומר לבני ישראל 
שאמונה פירושה שהאדם זוכה להרגיש שה' נושא אותו כאשר 
יישא איש את בנו. אתה לגמרי בידיים של ה'. את ההרגשה הזאת 
קונים בהתבוננות בניסי יציאת מצריים והמדבר, אבל האמונה הזאת 
נבחנת ומתבטאת דווקא בזמנים הקשים, בניסיונות, בזמנים של 

פחד – אלה רגעי המבחן.

ואומר משה לבני ישראל: כאשר חזרו המרגלים והפחידו אתכם 
מפני יושבי הארץ – נכשלתם בגדול, שכחתם את כל הניסים ואת 
כל האהבה של ה' ואת כל מה שעשה למצריים. ומסיים משה ואומר: 

"ובדבר הזה אינכם מאמינים 
בה' אלוקיכם".

ולכאורה קשה, מה שייך 
לומר לבני ישראל שאין להם 
אמונה, הרי הם רואים את 
ה' עין בעין. אלא שזו בדיוק 
ה'  את  לראות  הנקודה: 
בזמני הניסים זו לא אמונה. 
ה'  את  לראות  זה  אמונה 
דווקא בזמנים הקשים, בזמני 

ההסתרה.

אחד  ומדייק  שואל  וכך 
מספרי החסידות היסודיים, 
"ובדבר  יששכר":  ה"בני 
הזה אינכם מאמינים, וצריך 
ביאור: מהו "בדבר הזה"? 
היה לו לומר "ואתם אינכם 

מאמינים"?

ומתרץ כך: "דעיקר עבודת 
האדם היא האמונה בה', כי 
מי שמאמין בה' רק כשמנהג 
עמו ברחמים מגולים – אינו 
נחשב מאמין, שהרי ברור 
לנגדו, ובמה יאמין; וזה פירוש 
"ובדבר הזה", כלומר המאמין 
בה' רק כאשר הכול נהיר 
ובהיר "זה ק-לי" בהנהגת 

רחמים – אז "אינכם מאמינים", אינו נחשב אמונה; ורק המתחזק 
להאמין בה' כשנראה לו שהבורא הסתיר עצמו ממנו ח"ו, שהקב"ה 

עושה הכל לטובתו – זה מדרגת אמונה"!!

יה"ר שנזכה לאמונה דביקות בה',

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000

6 | עלון "חוט של חסד"



מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: משפחת רבינוביץ, ביתר

תשובה:  קברו של החוזה מלובלי"ן )נפטר בט' באב(זוכה פרשת חוקת: יהודה מרטין, רכסיםזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

מטבע נפוליאון

הסיפור הזה התרחש בתקופת מלחמת העולם 
הראשונה, באותה תקופה היה רעב נורא בירושלים. 
אנשים חיפשו מה להכניס לפה. אך היה בעיר מוהל 

אחד שמו היה "ר' ישראל" ולו היה 
אוצר בבית. הוא החביא מטבע זהב 
צרפתי בשם "נפוליאון",  מטבע שווה 
הון באותה תקופה וממנו הייתה יכולה 

לחיות המשפחה כולה לאורך זמן.

באחד הימים יצאו ההורים מהבית 
והשאירו את מוישי הקטן לבדו בבית.

ומרוב שיעמום כהרגלם של ילדים, 
חיפש מוישי תעסוקה, וכך הוא קיווה 

למצא דבר מאכל במדף העליון.

משטיפס נדהם לגלות מטבע, היה נדמה לו שהמטבע 
הגיע אליו ממש מהשמים, מיד לקח את המטבע ויצא 
איתו לחוצות העיר, הראה לחבריו, שגם הם לא ידעו 
מה יוכל מוישי לקנות במטבע היקר שהתגלגל לידיו.

משהגיע לחנות המכולת, שאל בתמימות את המוכר- 
אפשר לקנות סוכריה, ומיהר להוציא את המטבע מכיסו 
שלף המוכר את המטבע, הגיש לילד המתוק סוכריה 

ושלח אותו לדרכו.

הענין עם המטבע כמעט שנשכח ממוישי, עד שבאחד 

הימים חיפש ר' ישראל המוהל את המטבע, ונחרד 
לגלות כי היא לא נמצאת במקום המחבוא.

מיד החל לברר "היכן המטבע היקרה שהנחתי 
פה? איפה אני יוכל למצא אותה?" 
ואז ענה הילד הקטן בפשטות ואמר, 
"אני לקחתי את הכסף וקניתי סוכריה 

במכולת אצל שמעון."

בבהלה  ורץ  ישראל  ר'  נחרד 
לשמעון החנווני ואמר לו בתקיפות 
"החזר לי מיד את המטבע שלי" אך 
המוכר, כאילו לא מבין במה מדובר.

ידע  ישראל  ר'  תגרה,  התפתחה  השתים  בין 
שהמטבע הזאת היא האפשרות היחידה לשרוד את 
התקופה הקשה, ואילו המוכר סבור ובטוח שלידו קיבל 
פרוטה אומללה ולא יותר. כשלבסוף יצא ר' ישראל 

בכעס ובעצב, וסיפר לכולם אודות "שמעון הגנב". 

השמועה פרשה לה כנפיים ולא היה אדם אחד 
ברובע היהודי שלא שמע אודות הסיפור הנורא,  תושבי 
ירושלים הרעבים לא התקשו להזדהות עם ר' ישראל 

ולנטוש את בעל החנות הנבל.

ילדים יקרים כיצד תדונו לכף זכות את שמעון בעל 
המכולת?

בשר טרף

בפרשת בלק ספרנו על ר' אורן וידידו ר' בעריש.

וכיצד רואה ר' אורן את ידידו רבי בעריש מעבר 
לכביש, יוצא מחנות המוכרת נבלות וטרפות ובידו 
מאכל איסור. בליבו הרגיש אכזבה גדולה, האם 
כך הם תלמידי חכמים? היכן כל התורה שלמד? 

לאן נעלמה היראת שמים?

לאחר שעיניו הצטלבו בעיני ידידו, ההסבר 
התבקש מאליו, ומיד אמר לו רבי בעריש: "אתה 
בוודאי שואל מה לי ולחנות הטרפות, אז אענה 
לך- בני סובל ממחלת עור קשה מאוד, מזה כמה 
שנים שאני מנסה משחות ותרופות ללא הועיל, עד 
שנודע לי שיש חלק של שומן שעושה פלאים אם 
מורחים אותו על הנגע, וזה כמובן אסור למאכל, 

אך לצורך כזה מותר להשתמש".

ר' אורן עמד מופתע והתפעל לטובה מידידו, 
תלמיד חכם שיודע את ההלכה על בוריה. והצטער 
כל כך שלא דן את ידידו לכף זכות מההתחלה.



אחים או יריבים פרק יא'
"אמא, רבקה עוד פעם לוקחת לי מהבמבה" מנסה 
שרה בת החמש למשוך את אמא למריבה עם רבקה 

אחותה.
 "תביאי לי את הבמבה, אני רציתי לקחת אותה קודם, 

את בחרת את הביסלי"... 
"אם תקחי לי ת'במבה, אני אגיד אותך לאמא"...

 "אמא... היא כל הזמן לוקחת את מה שאני בוחרת"...
אמא מנסה לא להתערב במריבה של הבנות, אך 
היא יודעת שתוך כמה דקות מתחילות הבנות שרה 
ורבקה לריב עד כדי הרמת ידיים... אמא מנסה להמשיך 

ולהתאפק, אבל...
 "אמא היא מרביצה לי..."  "לא נכון, זו את שהתחלת"... 

גערות וניחומים
"אין לך סיבה רצינית יותר כדי לריב עם אחותך 
הקטנה?!" גוערת אמא ברבקה הבת הבכורה בת 

השמונה, 
..."את צריכה להכות את אחותך הקטנה בגלל במבה?! 
מה אנחנו בתקופת השואה שאין מספיק אוכל או 
ממתקים בבית?! את צריכה דווקא את הבמבה ששרה 
לקחה?! איזו מין אחות את? אז מה אם תוותרי לה, יש 
לך המון כוח ואת פוגעת בה ומרביצה לה. מה, את לא 

יכולה קצת לשלוט בעצמך?!"
ואבא, פונה לשרה בת החמש ומנסה לנחם אותה: 
"למה את בוכה, מה קרה? שוב פעם רבקה הרביצה 
לך? זה כואב לך?! האמת שגם את אשמה, היית 
מוכרחה להתגרות בה עם הבמבה?! כמה פעמים 
אמרתי לך לא להתחיל איתה! את יודעת שבסוף היא 
מרביצה לך ואת בוכה, מה את נהנית מזה? טוב, טוב, 

תפסיקי לבכות"...

המניע והטיפול במריבות ילדים
נושא המאמרים בסדרה הנוכחית הוא: המניע והטיפול 

במריבות ילדים.
אנו עדיין מדברים על "מריבות מכוונות". 

במריבות מכוונות, קיימת מטרה, בין אם היא גלויה 
ובין אם סמויה ובלתי מודעת והילד חש כי יש לו תועלת 

מהמריבה. 
כאשר נכיר את אופיו ואת סגנון המריבה של הילד, 
נוכל בע"ה להבין את המניעים שהפעילו את הילד 
לרצות להשיג את מבוקשו ע"י מריבה ולעבוד איתו 
באופן פרטי על מנת לחנכו ע"פ דרכו ולחדול בע"ה 

ממריבות.

 סוג מריבה חדשה:
בעשרת המאמרים האחרונים, דיברנו על שני סוגי 

מריבות:
הראשונה: מריבה מתוך הכרת כוח ושליטה.

כאשר הילד גדל מעט, הוא מתחיל להיות ער לתוצאות 
שיש לתוקפנותו, לסוגיה השונים, על הילדים האחרים. 
הילד נוכח בכך שהילד שאיתו הוא רב: מתרגז, נעלב 
ואפילו בוכה. הוא מקבל סיפוק מסויים מתגובות כאלה. 
הילד חש בכוחות החדשים שהוא מפעיל, שהרי 
בעזרת המריבות הוא יכול לפגוע בילד אחר. והוא 
נהנה מהרגשת הכוח שהמריבה נותנת לו. סיפוק זה 
עשוי לעודד אותו להמשיך במריבות עם ילדים, במיוחד 

כאשר הוא משיג את מטרתו במריבה.
השנייה: מריבה על ידי גורם תחרותי. 

הילד מונע בהחלטותיו ובמעשיו על-ידי תחרותיות. 
חשוב לו להיות ראשון בכל. זו תכונת אישיות בולטת 
אצלו והוא מממש זאת בכל דרך, אם לא בכניעה 

מראש אז ע"י מריבה.
הצורך של הילד להשיג את רצונו ע"י מריבה הקשורה 
עם תחרותיות, אינה רק תכונה מולדת אלא יש בה גם 
פעולה חינוכית יזומה של החברה בה הוא גדל ושל 

החינוך בבית.

להתבלט  רצון  מתוך  מריבה   .3
ולמשוך תשומת-לב

השבוע, נדבר בע"ה על הגורם השלישי ב"מריבות 
מכוונות". 

המריבה של רבקה ושרה גם היא "מריבה מכוונת" 
מריבות מסוג זה קיימות בהן מטרה, בין אם גלויה ובין 
אם סמויה ובלתי מודעת, שהיא "משיכת תשומת לב".
בסתר  רבים  לא  הם  רבים,  ילדים  שני  כאשר 
ומתחבאים, אלא הם רבים בפומבי בכדי למשוך את 

תשומת-לב הסביבה. 
תשומת-לב זו, חשובה לילדים רבים. חלקם מצליחים 
בצורה זו להבליט את כוחם ואת נוכחותם וחלקם 
מצליחים בצורה זו למשוך את המבוגר להגן עליהם, 

לרחם עליהם ולהתייחס אליהם. 
במריבה מהסוג הזה יש מטרה משותפת הן לתוקף 

והן למותקף והיא: "תשומת לב". 
סוג מריבה זה, נפוץ בעיקר במריבות בין אחים. 

ההורים של שרה בת ה-5 ושל רבקה בת ה-8 אובדי 

עצות, המריבות בין שתי הבנות מפרות את השלווה 
בבית, הבנות רבות ומתווכחות על כל נושא קטן, רוב 
הוויכוחים שלהן מסתיימים בכך שרבקה הגדולה מכה 

את שרה הקטנה וזו נפגעת ופורצת בבכי.

ומה תגובת ההורים?!
ההורים עושים כמיטב יכולתם: הם נוזפים ברבקה 
ומענישים אותה, מנחמים את שרה ומרגיעים אותה, 
קובעים חוקים נוקשים ומרחיקים את הבנות זו מזו 
כדי למנוע מריבה, אך למרות הכל, לאחר זמן קצר, 

מוצאות הבנות זו את זו ושוב הן רבות. 
"היא לקחה לי"... "היא התחילה איתי"... "אמא, תגידי 
לה!"... המכות והבכי שמסיימים את המריבה מורט את 

עצביהם של ההורים.

מה המניע למריבה הזו
הסברנו כבר, שלכל מריבה יש מניע, סמוי או גלוי.

השבוע אכתוב את המניע של שתי הבנות בקיצור, 
ובשבוע הבא נפרט בע"ה את המניעים ואת דרכי 

הטיפול.
ייתכן, ששרה בת החמש, באמת נהנית מן המצב, היא 
נהנית מההרגשה להיות מחוזרת ומנוחמת. היא מכריחה 
את ההורים לבוא לשוחח איתה ולפייס אותה, היא כל 
כך זקוקה לזה עד שהיא מוכנה אפילו לקבל מכות 
בשביל זה. אך לא רק זו הסיבה, יש לה גם רווח משני: 
ההורים כועסים על אחותה, ואת הכעס הזה היא 

גרמה לה, וזה כוח.
ורבקה? היא מחזקת את מעמדה כילדה בכורה 
ושולטת, והיא נאבקת על תשומת-לב של ההורים 
ומצאה דרך יצירתית לקבל תשומת-לב זו. אמנם בצורה 

שלילית, אך גם זו דרך.
תחשבו על זה, והמשך בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

שיכור יושב במסעדה, מפעם לפעם הוא נרדם 
ונוחר בקולי קולות. מלצר צעיר שואל את רב 
המלצרים: "מדוע אתה לא מעיף אותו החוצה?"
רב המלצרים משיב: "אתה נורמלי? בכל 
פעם כשאני מעיר אותו הוא משלם שוב את 

החשבון..."


